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Uusia keinoja  
parempaan laatuun
Edessämme on uusi, haastava tehtävä – sertifioitujen laatu- ja ympäristöjärjestel-
mien sekä työterveys- ja työturvallisuusjohtamisjärjestelmän (TTT-järjestelmän) 
luominen. Laatu- ja ympäristöjärjestelmät on tarkoitus saada kuntoon vuoden 
2014 loppuun mennessä, TTT-järjestelmän luomisessa valmista tulee vasta vuo-
den 2015 aikana.
 Miksi tällaiseen ryhdytään? Ensiksikin siksi, että monella tavalla noudatamme 
jo tällä hetkellä sertifioitujen järjestelmien periaatteita. Olemme luoneet laatukä-
sikirjoja, raitio- ja metroliikenteen toimintaperiaatteet ovat varsin pitkälle kehitet-
tyjä, työsuojelun toimintamallit ovat vakiintuneet ja infran moninaiset toimintoja 
ollaan systematisoimassa. Lisäksi kaupungin uusi ympäristöpolitiikka velvoittaa 
liikelaitoksia rakentamaan sertifioidun ympäristöjärjestelmän vuoden 2020 lop-
puun mennessä.
 Eivätkö jo olemassa olevat toimintamallit siis riitä? Eivät 
riitä, sillä asiakkaiden ja kuntalaisten odotukset meitä koh-
taan kasvavat jatkuvasti. Meidän on kehityttävä ajan muka-
na ja tuotettava entistä parempaa palvelua nykyistä tehok-
kaammin.
 Mitä uutta sertifioidut toimintajärjestelmät sitten tuo-
vat? Ennen kaikkea ne ovat yhteen nivova punainen lanka 
HKL:n toiminnoille. Niissä sovitaan toimintatavoista ja laitetaan ne näkyviin niin, 
että kaikille on täysin selvää, miten HKL:ssä toimitaan. Erityisesti laatujärjestel-
män pitää kirkastaa laatuajattelua ja varsinkin sitä, että laatu ei ole ylätason käsite 
vaan laatu tulee viime kädessä jokaisen yksittäisen työntekijän henkilökohtaisen 
panoksen kautta. 
 Tehokkuutta lisää se, että järjestelmät auttavat tekemään asiat kerralla oikein. 
Ne ohjaavat toimintoja  ”tulipalojen sammuttamisesta” ehkäiseviin ja ennakoiviin 
toimiin. Tästä on raitioliikenteessä ollut hyviä kokemuksia: kun liikenteen luot-

tavuusastetta on pystytty systemaattisella toiminnalla parantamaan, ei aikaa 
kulu vikaantuneiden vaunujen vaihtoon. Samalla myös asiakastyytyväi-

syys paranee.
 Järjestelmien avulla pyritään siis ohjaamaan ja parantamaan 
HKL:n toimintoja. Kun toimenkuvia, vastuita ja velvollisuuksia 
selkeytetään ja kokonaisuuksien tarkastelua ja eri toimijoiden yh-

teistoimintaa korostetaan, pystymme taatusti vastaamaan entistä 
paremmin asiakkaittemme odotuksiin. 

      Itselläni ei ole kokemusta HKL:n 90-luvun laatujärjestelmis-
tä, joita olen kuullut moititun paperinmakuisiksi. Nyt ei ole 
tarkoitus tehdä järjestelmiä, joissa 90-luvun tapaan keskityttäi-
siin liikaa dokumentointiin, ohjeistukseen ja kalibrointivaati-
muksiin. Uusissa laadunhallintajärjestelmissä asiakaslähtöi-
syys, prosessiajattelu, jatkuva parantaminen ja muutoksen 
hallinta ovat avainasioita.
    Järjestelmien luomisen yhtenä tavoitteena on myös lisätä 
työtyytyväisyyttä. Kun asiat sujuvat, aikaa ei mene vikojen 
korjaamiseen, tilapäisratkaisujen kehittämiseen eikä sattu-
neiden virheiden selittelyyn. Ihmiset voivat keskittyä perus-
tehtäviensä hyvään hoitoon. Laadukas ja sujuva työ palkit-
see itse itsensä.

 Matti Lahdenranta
 toimitusjohtaja
 HKL

Järjestelmät  
auttavat  

tekemään asiat 
kerralla oikein.
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kello 10.00

kello 9.00 

Asiamiehen mutkaton  päivä
Päivä monitoimimiehen matkassa
Teksti ja kuvat Liisa Joensuu

Jälleen kerran matkalla 
Suomenlinnaan.  
Lautalle nouseminen on 
Suomenlinnan Liiken-
teen toimitusjohtajalle 
työtä, sillä esimerkiksi 
Suomenlinnan hoito-
kunta on yrityksen 
yhteistyökumppani. 
Hoitokunnan yksiköi-
den toimipaikat sijait-
sevat Isolla Mustasaa-
rella.

Alaisia tehtävässä on 12. Jotta tekemi-
nen ei loppuisi, hän toimii myös Rus-
keasuon Varikkokiinteistö Oy:n toimi-
tusjohtajana eli pyörittää kiinteistöyh-
tiön hallintoa.
 – Sopivan vauhdikasta on. Olen 
aika lailla liikenteessä, ja määräaiko-
ja asioiden loppuun saattamiselle on 
paljon, joten kalenteri on suunnitelta-
va tarkasti. Sähköiset välineet kuten 
läppäri, älypuhelin ja tablettitietokone 
ovat välttämättömiä tehtävien hoita-
misessa. 

Tarkka mies ja yhtä hymyä
Rain tuli HKL:ään alun perin kesätöi-
hin oikeustieteitten opiskelijana vuon-
na 1997. Kun vuonna 2000 talossa 

kello 15.45

Lakimiehen käsikirja on tietysti Suomen 
laki. Kaksi muhkeaa teosta ovat aina kä-
sillä työpöydällä. Kotioloissa Rain lukee 
mielellään historiallista kirjallisuutta. 
 – Koti on Porvoossa. Työmatka Helsin-
kiin menee tosi sulavasti.

Kauniina kesäpäivänä kelpaa olla Suomenlinnan Liikenteen 
toimitusjohtaja. Lautta vie, aurinko paistaa ja edessä on 
lounasneuvottelu Ehrensvärd-seuran toiminnanjohtajan kanssa 
linnoituksen historiallisissa maisemissa. HKL:n asiamiehen,  
lakimies Rain Mutkan työpäivät ovat yleensä mutkikkaampia. 

Päivä alkoi aikataulujen 
ja työtehtävien läpi käy-
misellä yksikön sihteerin 
Minna Kiviojan kanssa. 
Minna on Rainin tärkeä 
työpari, joka tuntee hy-
vin Rainin tavan työs-
kennellä.

S opimuksia, hankintoja, kilpai-
luttamista, korvausasioita, rek-
lamaatioita. Eniten työllistävät 

suuriin hankintoihin, kuten automaat-
timetroon ja metro- ja raitiovaunu-
kalustoon, liittyvät asiat. Ne vaativat 
vahvaa juridista panostusta. Oma ko-
konaisuutensa ovat erilaiset kiinteistö-
asiat urakoista vuosisopimuksiin. Toi-
min myös johtokunnan sihteerinä eli 
valmistelen esityksiä, kirjaan päätök-
set ja teen pöytäkirjat, Rain selittää 
työnkuvaansa, joka kuulostaa jo al-
kuunsa hengästyttävältä.
 Suomenlinnan Liikenteen toimi-
tusjohtajana Rain vastaa mm. yhtiön 
henkilöstö- ja taloushallinnosta sekä 
kontakteista yhteistyökumppaneihin. 
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kello 10.30

kello 11.30

avautui lakimiehen tehtävä, hänestä 
tuli täysiaikainen asiamies. Hän sanoo 
viihtyneensä erittäin hyvin. 
 – Pidän työnteosta ja haasteista. 
Olen pyrkinyt aina suhtautumaan teh-
täviin laaja-alaisesti siten, etten loke-
roi osaamistani vaan teen monenlais-
ta. Luennoin esimerkiksi kuljettajien 
kursseilla vakuutus- ja kolariasioista 
ja kerron, miten poliisin kanssa asioi-
daan. Annan tarvittaessa myös yleistä 
työhön liittyvää oikeudellista neuvon-
taa. Työmotivaatiossa auttaa kiva työ-
porukka. Myös HKL:n rooli yhtenäi-
senä kaupungin hallintokuntana on 
vahvuus. Sitä ei kannata esimerkiksi 
yhtiöittämisellä lähteä vaarantamaan.
 Rain haluaa ottaa asiat positiivisesti 
ja katsoo, että iloisuus, hymyileminen 
ja tervehtiminen vievät asioita parhai-
ten eteenpäin. Myös kontak tien luo-
minen  ja yhteydenpito ihmisiin on 
tärkeää.

Asiamiehen mutkaton  päivä
 – Käyn mielelläni niin sanotuis-
sa kissanristiäisissä enkä osaa aina 
ajatella niitä työksi. En ymmärrä 
vouhotusta työn ja yksityiselämän 
erottamisesta. Minä en tarvitse 
tarkkoja rajoja. Voin lukea sähkö-
posteja ja papereita illallakin enkä 
koe sitä minkäänlaiseksi ongel-
maksi.
 Siihen nähden, kuinka monta 
rautaa Rainilla on tulessa, hänen 
työhuoneensa on uskomattoman 
siisti. Missä ovat paperikasat ja 
mappirykelmät? 
 – Pyrin pitämään pöydän tyhjä-
nä ja vastaamattomat sähköpostit 
nollassa. Tärkeintä on, että työt 
tulevat tehdyiksi hyvin, ja tavoit-
teena on korkea laatutaso. Mutta 
ei, en ole perfektionisti. Osaan lo-
pettaa, jos täydellinen ei ole tavoi-
tettavissa!   

Ehrensvärd-seuran toiminnanjohtaja  
Timo Uolamo halusi kertoa Rainille seu-
ran toiminnasta. Aatteellista yhdistystä 
on kutsuttu joskus salaseuraksikin, mut-
ta tosiasiassa se pitää yllä esimerkiksi 
opastustoimintaa Suomenlinnassa ja ke-
hittää sen matkailupalveluja.

Rain tuntee Suomenlinnan pohjia myöten. 
Vierailu vei tällä kertaa myös telakalle ja 
sen altaan pohjalle. Telakalla oli raken-
teilla puinen tykkisluuppi, josta suunni-
tellaan uutta matkailun vetonaulaa. Sitä 
esittelivät Ehrensvärd-seuran projektipääl-
likkö Jaakko Kurttila (keskellä) ja toimin-
nanjohtaja Timo Uolamo (oikealla).

kello 12.30

Ehrensvärd-seuran projektipäällikkö 
Jaakko Kurttila ehti kertoa Rainille nä-
kemyksiään ja toiveitaan ennen kuin tä-
mä kiirehti saarella eteenpäin.

kello 14.15

Kun läpi käytäviä asioita on paljon, 
kahvitauotkin käytetään hyväksi. Pää-
konttorin kuudennen kerroksen käytä-
vän päässä kehkeytyi antoisa keskus-
telu hallintojohtaja Yrjö Judströmin 
kanssa.
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H e ajavat sitä öisin. Helsingin 
uuden raitiovaunun, Articin, 
tulo kaupunkiin alkoi sala-

peräisiltä vaikuttaneilla koeajoilla, joi-
ta tehtiin kun liikenne oli hiljaisimmil-
laan. Se herätti uteliaisuutta. Kännyk-
käkamerat räpsähtelivät ja lehdet sai-
vat lukijakuvia, joista valita. Blogeis-
sa intoiltiin: ”Bongasin koeajolla ol-
leen uuden raitiovaunun. On se vaan 
hieno.”
 Transtechin valmistama kotimai-
nen vaunu tuli kesäkuussa Koskelan  
varikolle maantiekuljetuksella ja 
aloitti pian juhannuksen jälkeen en-
simmäiset koeajot. Ensimmäisellä 
testausviikolla heinäkuun alussa var-
mistettiin, ettei uusi vaunu ota kiinni 

pysäkkikiveyksiin ja että se toimii toi-
votulla tavalla myös mutkissa ja not-
koissa. Vaunu selvisi liehuvin lipuin, 
kuten HKL:n kehittämispäällikkö Ol-
lipekka Heikkilä kuvasi häntä jatku-
vasti pommittaneelle lehdistölle.
 Heinäkuussa testattiin Articin jar-
ruja ja sen selviämistä liukkaista leh-
tikeleistä. Raiteet valeltiin Koskelan 
varikolla rypsiöljyllä koko vaunun 
matkalta. Näin aikaansaatu ”lehtikeli” 
oli jopa pahempi kuin aito. Pyörät ei-
vät sutineet, sillä automatiikka rajoitti 
suunnitellusti ajovirtaa. 
 Myös matkustajien painon vai-
kutus ajamiseen sekä telin ja korin 
kestävyyteen oli kokeiltava turvalli-
sesti etukäteen. Se tapahtui 17 kilon 

hiekkakanistereilla, joita aseteltiin 
penkeille matkustajiksi ja tietysti 
myös seisomapaikoille. Vaunu kulki 
15 000 kilon lastilla pehmeästi kuten 
pitikin. Koeajoja tehtiin kaikilla lin-
joilla, ja vaunulla ajettiin kaupungin 
rataverkko läpi kahteen kertaan en-
nen kuin sisälle pääsivät ensimmäiset 
matkustajat.
 
Tv-kamerat nousivat kyytiin
Ensimmäinen koeajo matkustajien 
kanssa tehtiin elokuun puolivälissä.  
Articin kyytiin nousivat elokuun 
12:ntena HKL:n ja HSL:n yhteistyössä 
järjestämän arvonnan voittajat sekä 
median edustajat. Matkaa kuvasivat 
useammankin tv-kanavan kuvaajat, ja 

Tässä menee uusi spora. 
Omanarvontuntoinen teksti 
ikkunoissaan se ilmestyi kesällä 
pääkaupungin raitiotiekiskoille ja sai 
päät kääntymään jo koeajoillaan.

Uusi raitiovaunu 
saapui kaupunkiin

Tätä mieltä Kysyimme koeajolle päässeiltä matkustajilta, miltä uusi ratikka vaikuttaa.

Teemu Planting Roni Planting Miro Planting

Teemu Planting istahti 
ensiajelulle kahden 
poikansa kanssa. Hän 
kehui ratikan hiljaista 
menoa ja hyvää ilmas-
tointia. 

Roni Planting, 8 vuotta, 
on veljensä Miron 
kanssa ratikkafani. He 
kävivät aikoinaan jo 
Kaapelitehtaalla katso-
massa makettia.

Miro Planting, 11, pani 
merkille, ettei haitariosa 
narise, kuten vanhoissa 
vaunuissa. Liekö haita-
reissa paineilmahomma 
vai mikä, hän arvuutteli.

HKL:n toimitusjohtaja Matti Lahdenranta 
kuvaili ensimmäistä matkaa historialliseksi. 
HSL:n toimitusjohtaja Suvi Rihtniemi puoles-
taan kehui vaunun matkustusmukavuutta.

Teksti Liisa Joensuu  Kuvat Rob Orthén ja Liisa Joensuu
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Koulutuksen kautta radalle

Näkökulma

Ihmiset ovat erilaisia. On niitä, joita uuden raitiovaunun ohjaamo jännit-
tää ja niitä, joita se innostaa. Kun koulutukset Articin kuljettamiseen ke-
sällä alkoivat,  kaikki saattoivat nopeasti huomata, että laitteet ovat pitkälti 
samanlaiset kuin vanhemmissakin vaunuissa. Mahdollinen jännitys katosi 
sitä mukaa, kun päästiin tutustumaan vaunun ja ohjaamon uusiin, hienoi-
hin ominaisuuksiin.
 Kuljettajan kannalta merkittävä uudistus on entistä ergonomisempi 
ajokahva. Se sallii ranteen luonnollisen asennon eikä rasita niveliä kuten 
vanhemmat mallit. Ajotuntuma on keveä, ja vaunu keinuu pehmeästi 
kaarteissa. Ajamisen mukavuuteen vaikuttaa myös se, että kuljettajan nah-
kapenkissä on useita säätömahdollisuuksia. Kaiken kokoisille kuljettajille 
löytyy varmasti hyvä ajoasento.
 Kamerat ja näyttöruudut ovat jotakin aivan uutta. Kuvaruutuja on pe-
räti seitsemän, mutta yleensä käytössä on yksi iso ja kolme pienempää, pi-
lariin sijoitettua näyttöä. Vaikka näyttöjen seuraaminen vaatii totuttelua, 
ne antavat kuljettajalle paljon tietoa ja lisäävät matkanteon turvallisuutta. 
Vaunun ulkopuolella olleet sivupeilit on korvattu kameroilla, ja ensim-
mäistä kertaa kuljettajan on mahdollista nähdä kunnolla vaunun taka-
osaan saakka. 
 Sisäkameroitten avulla kuljettaja voi helposti esimerkiksi tarkistaa, voi-
ko ovet jo sulkea pysäkiltä lähdettäessä. Sisäkamera on helppo klikata 
päälle myös silloin, kun matkustamosta kuuluu ääntä, jonka lähteen kul-
jettaja haluaa selvittää. Valvontamahdollisuus antaa varmasti turvallisuu-
den tunnetta myös matkustajille.
 Sen verran uutta opiskeltavaa on, että kaikki kuljettajat, työnjohtajat ja 
huoltohenkilökunta koulutetaan Articin saloihin. Kuka tahansa voi saada 
työvuorossaan Articin ajettavakseen tai huollettavakseen. 
 Minulla oli ilo ajaa Articin ensimmäiset ”viralliset” matkat eli media-
ajelu ja ensimmäiset ajot matkustajaliikenteessä. Kaikki meni melkein nap-
piin. Pientä säädettävää vielä löytyi esimerkiksi valotilauksissa: liikenneva-
loetuusjärjestelmä ei ihan toiminut, mikä aiheutti pientä myöhästymistä. 
Tämäkin saatiin matkan aikana toimimaan pienellä säädöllä. On hyvä, että 
kaikki korjaus- ja säätötarpeet käydään läpi tämän esikoisen kanssa; näin 

seuraavat raitiovaunut saapuvat teh-
taalta entistä valmiimpina.

 Tämän lehden ilmestymiseen 
mennessä osa kuljettajista on 
koulutettu, eikä monikaan var-
masti enää arastele istua Articin 
penkkiin. Ei ole syytäkään. Voin 
vakuuttaa, että kuljettajan kannal-
ta kaikki on kunnossa.  

Irene Burman
Kouluttaja
HKL-Raitioliikenne
 

 Kokonaan matalalat-
tiainen, ensimmäinen 
LED-teknologiaa  
hyödyntävä raitiovaunu

 74 kiinteää istuinta, 
14 kääntöistuinta

 Jarrutuksissa vapautu-
vaa energiaa käytetään 
talvella vaunun lämmit-
tämiseen

 Toinen vastaava vaunu 
saapuu Helsinkiin 
Transtechin Otanmäen 
tehtaalta syksyn aikana

 Tehdastuotanto alkaa 
vuonna 2015 

Faktat

Helena Kotiranta

Helena Kotiranta, 62, 
huomasi heti, kuinka 
pehmeästi uudelta 
ratikalta sujuivat kaar-
teet. Penkitkin tuntuivat 
mukavilta.  

ensimmäiset ratikka-aiheiset tv-uutiset 
tulivat ulos jo pari tuntia lähdön jäl-
keen.
 Matka sujui kommelluksitta, ja mu-
kana ollut väki tuntui suhtautuvan 
vaunuun kuin yhteiseen lemmikkiin. 
Moni myös tiesi ratikasta yllättävän 
paljon. Oli seurattu lehtiä ja luettu ra-
tikan omaa Facebookia. Muutamat 
olivat olleet ratikkaa vastassa jo kesän 
alussa Koskelan varikolla.  
 Varsinaiseen matkustajaliikentee-
seen vaunu otettiin seuraavana päivä-
nä, sateisena tiistaina. Se teki ajot lin-
joilla kuusi ja kahdeksan, mutta vedet-
tiin vielä pieniin varmistuksiin varikol-
le. Miten uuden vaunun sitten erottaa 
muista matalalattiavaunuista? Siihen 
tiesi ratkaisun helsinkiläinen herra rati-
kan Facebookissa jo ensimmäisten ku-
vien jälkeen: uudella vaunulla on ala-
purenta.  
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T ranstechin toimitusjohtaja 
Markku Blomberg voisi tus-
kin olla tyytyväisempi. Trans-

techilla on lähes täysi työkuorma vuo-
den 2015 loppuun asti ja sitovia toimi-
tuksia vuoteen 2018 saakka. HKL:n 
raitiovaunujen lisäksi yritys valmistaa 
lähivuosina kaksikerroksisia ohjaus- ja 
ravintolavaunuja VR:lle.
 – Helsingin uusi raitiovaunumalli 
on herättänyt paljon kiinnostusta ul-
komailla. Uskomme, että saamme lähi-
vuosien aikana kauppoja raitiovaunul-
le muistakin maista. Valmistelemme 
myös tavaravaunujen tuotannon aloit-
tamista vientiin. Kiskokalustotuotan-
non lisäksi valmistamme alihankintana 

Kuinka ratikka  
rakennetaan

raskaita metallirakenteita ja konei-
ta esimerkiksi kaivosalan kalustoon. 
Transtechin tilanne on tällä hetkellä 
varsin hyvä, Blomberg sanoo.
 HKL on tuttu kumppani jo vuo-
sikymmenten takaa. Transtechin 
taustalta löytyy nimittäin Valmetin 
kiskokalustotehdas, joka teki nivel-
raitiovaunuja Helsinkiin 1950-luvul-
ta lähtien. Valmet valmisti aikoinaan 
myös ensimmäiset metrojunat. Viime 
vuosina Transtech on peruskorjannut 
vanhoja metrojunia ja myös osan van-
hoista nivelraitiovaunuista. 

Vanha tekijä tietää ja taitaa
Transtechin erikoisosaamista on taito 
valmistaa kiskokalustoa, joka toimii 
vaativissa, pohjoismaisissa olosuhteis-
sa. Tietotaito ei kerry hetkessä. Osaa-
minen on kehittynyt koko sodanjäl-
keisen ajan, ja tuo kertymä palvelee 
nyt Transtechiä ja sen asiakkaita.
 – Historiamme aikana olemme 
oppineet tietämään, mitkä tekniset 
ratkaisut kulloinkin toimivat. Moni-
puolisuutta osaamiseemme on tuonut 
myös toimiminen konepajatuotteiden 
sopimusvalmistajana. Kun tekninen 
osaaminen yhdistetään ahkeraan ja 
sitoutuneeseen työvoimaan, kasassa 
on melkoisen vahva paketti, sanoo 
myyntipäällikkö Jouni Tyni.

Teksti Liisa Joensuu  Kuvat HKL/Transtech OyKumppanit

 Kiskokalustobusiness on projektilii-
ketoimintaa, jolle on tyypillistä tilaus-
kannan voimakas vaihtelu. Konepa-
jaliiketoimintaa Transtech harjoittaa 
osaksi siksi, että se voi tilanteen mu-
kaan tasoittaa valmistuskapasitee-
tin heilahtelua siirtämällä työvoimaa 
liiketoiminta-alueiden välillä. Suurin 
osa liikevaihdosta tulee tällä hetkellä 
VR:lle valmistettavasti kaksikerroksi-
sesta vaunukalustosta, mutta erittäin 
merkittävä asiakas on myös HKL. 
Transtech vie jonkin verran myös au-
tonkuljetuskalustoa Venäjälle.
 – Tällä hetkellä painopiste on voi-
makkaasti kiskokalustopuolella, kos-
ka tilauskantaa on melko mukavasti. 
Koko Skandinaviassa ei ole toista hen-
kilöliikennekalustovalmistajaa. Kone-
pajaliiketoiminta puolestaan on koko 
valtakunnassa tällä hetkellä selkeässä 
taantumassa.

Konseptista valmiiksi vaunuksi
Uuden raitiovaunun kehittäminen ja 
rakentaminen vaativat useita osapuo-
lia. Articin synnyssä niitä olivat Trans-
techin ja HKL:n lisäksi VOITH Turbo, 
muotoilu- ja insinööritoimistot, tes-
tauslaboratoriot, järjestelmätoimitta-
jat, makettiverstaan puusepät sekä eri-
laiset järjestöt. Järjestelmätoimittajia 
oli peräti 30.

Vain harvat yritykset maailmassa tietävät,  
kuinka rakennetaan ratikka 
ja miten valmistetaan junanvaunuja.  
Sellainen on suomalainen kiskokalusto-
valmistaja Transtech Oy.

Liikenneministeri Merja Kyllönen leikkasi nauhan uuden raitiovaunun ovelta  
vaunun ensiesittelyssä Otanmäessä. Vasemmalla apulaiskaupunginjohtaja 
Pekka Sauri, Kyllöstä avustaa Transtechin toimitusjohtaja Markku Blomberg.
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 Transtech on suomalainen kiskokalustotoimittaja ja konepajatuotteiden 
sopimusvalmistaja. Kiskokaluston osalta Transtech on erikoistunut kaksiker-
roksisten matkustajavaunujen ja matalalattiaraitiovaunujen valmistamiseen. 

  Transtechin historia ulottuu 1940-luvulle. Silloin perustettiin Valmetin kis-
kokalustotehdas. Se fuusioitiin 1990-luvun alussa Rautaruukin Transtech-
divisioonan kanssa. Fuusiossa muodostui nykymuotoinen Transtech. Muu-
taman vuoden ajan 2000-luvun alussa omistajiin kuului myös espanjalainen 
Talgo. 

 Yhtiön toimipaikkoja ovat Oulun konttori ja Otanmäen tehdas.

Kiskokaluston vahva osaaja

Uudessa ovitekniikassa on otettu huo-
mioon kuljettajien toiveet. Kun kuljet-
taja joutuu vanhoissa vaunuissa paina-
maan 4 – 5:ttä nappulaa avatakseen tai 
sulkeakseen ovet, Articissa sama asia 
hoituu yhdellä painalluksella. 
 Ovissa on erilliset moottorit avaus- ja 
sulkuliikkeelle sekä sisään- ja ulosveto-
liikkeelle. Tulppaliike työntää oven ulos-
päin, minkä jälkeen ovet aukeavat liuku-
liikkeenä sivusuuntaan.
Vastaavasti ovien sulkeutuessa ovilehdet 
sulkeutuvat sivusuunnassa vastakkain 
ja vetäytyvät sitten sisäänpäin asettuen 
vaunun kylkilinjan tasoon. 
 Jos johonkin ovista sattuisi tulemaan 
häiriö, kuljettaja voi napsauttaa oh-
jaamosta kyseisen oven pois käytöstä. 
Muissa vaunumalleissa tämä on tehtävä 
manuaalisesti itse ovella. 
 Articin päätyovet poikkeavat tutuista 
kaksilehtisistä ovista. Niissä on vain yk-
si ovilehti, ja oviaukko kapeampi kuin 
muilla ovilla. Yksilehtiset ovet ovat en-
simmäiset Suomessa. 

Kuinka se toimii?

Artic-raitiovaunun ovien toiminta 
on paremmin kuljettajien hanskassa 
kuin vanhempien vaunujen. Kaikkien 
ovien avaamiseen tai sulkemiseen 
riittää yksi napin painallus.

Ovet hienosti  
hyppysissä

 Kaikki alkaa konsepti- ja ratkaisu-
suunnittelulla. Jälkimmäisen aikana 
tuote mallinnetaan 3D-ohjelmalla ja 
sen valmistettavuus varmistetaan. 
Detaljisuunnitteluvaiheessa laaditaan 
valmistus- ja asennuspiirustukset sekä 
määritellään osien rakennetiedot toi-
minnanohjausjärjestelmään. Samoi-
hin aikoihin tehdas käynnistää tuotan-
tosuunnitelman.
 – Tuotanto voidaan käynnistää, 
kun valmistuslinja on käyttövalmis. 
Meillä on erilliset valmistuslinjat vau-
nujen koreille, teleille sekä varuste-
lulle. Raitiovaunun varustelua varten 
on meillä viisi erillistä varustelupis-
tettä. Kun osat on liitetty yhteen ja 
vaunu asetettu teleille, vaunu otetaan 
tehtaalla koekäyttöön ja sitä ajetaan 

kilometrin pituisella koeradalla, pro-
jektipäällikkö Esko Kaappola tiivistää 
valmistuksen vaiheita.
 HKL oli mukana Articin synnyn 
kaikissa vaiheissa. Esimerkiksi ko-
jelaudan muotoilu toteutettiin yh-
teistyössä kuljettajien ja ergonomia-
asiantuntijoiden kanssa. Ouluun ra-
kennettiin puumaketti, jota kuljetta-
jien edustajat kävivät katselmoimassa 
useaan otteeseen. Käyntien aikana 
ohjaamoon ja hallintalaitteisiin tehtiin 
lukuisia työergonomiaa parantavia 
muutoksia.
 – HKL antoi arvokkaita käyttöko-
kemukseen perustuvia neuvoja. Aika 
monessa muutosesityksessä HKL:n 
lähtökohtana oli huollon helppous, 
Kaappola kertoo.  

Uusi ratikka on sisältä valoisa ja raikas. Penkkien kuosi kuvaa Helsingin  
rataverkkoa ja värityksessä toistuu historiallinen punainen kirkastettuna. 

Petteri Suominen kalustoteknisestä tuesta 
esittelee ovimoottoria. Niitä on oven ylä-
puolella kaksi avaus- ja sulkuliikettä  
varten.
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Automaattimetron projektinjohtokonsultiksi saatiin toukokuus-
sa DI Raimo Kaunismäki, 47, Rejlers Oy:stä. Rejlers suunnit-
telee alihankkijana automaattimetron automaatiojärjestelmiä ja 
toimii ratasähköistyksen turvalaitteiden ja viestiliikenneyhteyk-
sien rakennuttajana. 
 Raimo Kaunismäki valvoo automaattimetron aikataulua 
ja edistymistä sekä HKL:n ja Siemensin välisen sopimuksen 
toteutumista. Hänellä on parinkymmenen vuoden kokemus 
projektinjohtamisesta sekä laitetoimittajan että konsultin roo-
leissa eri puolilla maailmaa.
 – Olen ollut mukana lähinnä teollisuusprojekteissa, joten 
metron automatisointi on oma maailmansa. Tämä on ”once 
in a lifetime” -hanke, jollaista tuskin tulee eteen toista työurani 
aikana. Työn tekee mielenkiintoiseksi myös se, että automati-
soitu metro on uusi asia Suomessa ja sen toteuttamisen tapa 
omanlaisensa maailman mittakaavassa.
 Raimo on naimisissa ja hänellä on kaksi lasta. Vapaa-aika 
kuluu perheen lisäksi urheilun parissa. Lähellä sydäntä ovat 
juoksulenkit, pyöräileminen ja hiihtäminen. 

Kokenut konkari  
projektin  
konsulttina 

L iikenteeseen palautettuihin 
juniin on asennettu valmius 
automaattiajoon, vaikka nii-

tä toistaiseksi ajaa vielä kuljettaja ku-
ten muitakin metrojunia. Alkuvai-
heessa laitteet on kokonaan kytketty 
irti kuljettajan ajaessa junaa, jatkossa 
käsin- tai automaattiajo valitaan oh-
jaamossa sijaitsevasta kytkimestä.

Ongelmista ratkaisuihin
Vaikka projekti etenee nyt suotuisas-
ti, on isossa ja vaativassa projektis-
sa luonnollisesti vieläkin ratkaisua 
vaativia asioita ja aikataulupaineita. 
Aika näyttää kuinka haasteista sel-
vitään.
 – Junat eivät ole vielä täysin val-
miita eli joitakin lisäasennuksia 

Metron automatisointi 
etenee
Metron automatisointiprojektissa saavutettiin yksi etappi 
loppukesästä, kun ensimmäiset automaattilaittein varustetut 
M100-sarjan junat palautettiin matkustajaliikenteeseen, tosin vielä 
kuljettajan ajamina. Lisäksi Siemens on aloittamassa ensimmäisten 
M200-sarjan junien automaattiasennuksia.

niihin tehdään vielä myöhemmin. 
Hienoa on kuitenkin se, että ensim-
mäiset junat on saatu takaisin mat-
kustajaliikenteeseen, sanoo auto-
maattimetron projektipäällikkö 
Kimmo Reiman.
 Liikenteeseen palautetuilla 
junilla ajetaan jatkossa auto-
maattiajotestejä metroradalla 
yöaikaan. Testeissä varmistetaan 
automaatiojärjestelmän toimivuus ja 
turvallisuus. Öisin esimerkiksi testa-
taan, että tietoliikenneverkko toimii 
koko radan alueella, junat antavat 
ohjausjärjestelmälle oikean paikka-
tiedon ja että ne pysähtyvät laitureilla 
oikeaan  kohtaan.
 Seuraava etappi hankkeessa liittyy 
sekin junien asennuksiin.
 – Nyt asennettavina olevat ensim-
mäiset M200-sarjan junat luovutetaan 

meille takaisin ke-
väällä. Tämän 
jälkeen alkavat 

junien sarja-asennukset, ker-
too Kimmo Reiman.

      Vasta syksyllä 2015 ollaan 
siinä vaiheessa, että metron muu-

tokset alkavat näkyä matkustajille. 
Tuolloin aloitetaan laituriovien asen-
nustyö, samalla metrojunat ja niiden 
vuorovälit lyhenevät, kun siirrytään 
puoliautomaattiseen ajoon, jossa kul-
jettaja edelleen on mukana. 
 Kuljettajat pysyvät junissa vielä vuo-
teen 2016 asti. Tämän vuoksi uusia 
kuljettajia tarvitaan hetkellisesti paljon 
nykyistä enemmän. HKL kouluttaakin 
yhä uusia kuljettajia metroon esimer-
kiksi tänä syksynä alkavalla kuljettaja-
kurssilla. 

Siemens asensi 
M100-sarjan junaan 
noin 1600 kiloa 
kaapeleita ja laitteita.

Teksti Elina Maunuksela Kuvat Siemens ja Liisa Joensuu
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Y mpäristöhankkeita vie eteen-
päin ympäristöinsinööri Eeva 
Heckwolf, joka aloitti työnsä 

HKL:ssä alkukesästä. 
 – Kaupungin liikelaitoksilla on 
oltava vuoteen 2020 mennessä käy-
tössä todennettu ympäristöjärjestel-
mä. HKL:n kannalta tämä tarkoittaa 
esimerkiksi ympäristömyötäisempiä 
hankintoja, ekotehokkaampia ratkai-
suja sekä pitemmälle vietyä jätehuol-
toa ja lajittelua. Useimmiten ekote-
hokkuuden edistäminen tarkoittaa 
myös rahallisia säästöjä.
 Energiatehokkuuden parantami-
sessa HKL on jo hyvällä tiellä. Esimer-
kiksi uudet Artic-raitiovaunut ovat 
led-valaistuksineen ja jarrutusenergi-
an hyötykäyttömahdollisuuksineen 
huomattavasti edeltäjiään energiate-
hokkaampia. Myös kuljettajien talou-
dellisen ajotavan koulutuksilla pyri-
tään minimoimaan liikennöinnin säh-
könkulutusta. HKL:n viime vuonna 
tekemä päätös hankkia vesivoimalla 
tuotettua sähköä oli sekin tärkeä askel 
kohti vähäpäästöisempää liikennettä.

Helsingin kaupungin liikelaitoksilta edellytetään  
lähivuosina entistä tarkempaa ympäristöraportointia.  
Myös HKL:n toiminnassa ympäristönäkökulma  
painottuu jatkossa entistä enemmän.

Ympäristönäkökulma
vahvistuu HKL:ssä

Katse kiinteistöihin
Kiinteistöjen lämmitys, valaistus 
ja ilmanvaihto muodostavat huo-
mattavan säästöpotentiaalin, siksi 
HKL:llekin laaditaan energiansäästö-
suunnitelma. 
 Energiakatselmusten avulla selvi-
tetään varikoiden ja metroasemien 
energiankulutuksen säästömahdolli-
suuksia. Käytännön toimia voivat olla 
esimerkiksi valaistustekniikan moder-
nisointi tai ilmastoinnin ajastus. Myös 
kiinteistöjen käyttäjien energiateho-
kas toiminta vähentää energiankulu-
tusta.

Ekotukea ja ekotekoja
Eeva koordinoi HKL:n ekotukiver-
kostoa. Helsingin kaupunki on ke-
hittänyt Ekotuki-toimintamallin 
ympäristöasioiden huomioimiseksi 

Teksti Liisa Joensuu  Kuvat Liisa Joensuu ja sxc.hu/gradient

työpaikoilla. Ekotukitoiminnassa jokai-
seen työyhteisöön koulutetaan yksi tai 
useampi ekotukihenkilö, joka opastaa 
oman työnsä ohella työkavereita käy-
tännön ympäristötyöhön. 
 – Kaksipäiväisiä ekotukikoulutuksia 
järjestetään muutaman kerran vuodes-
sa. Ilmoittautuminen tapahtuu Oiva  
Akatemian kautta. Ilmoittautujan on 
hyvä keskustella ensin esimiehensä 
kanssa. Toivon, että yhä useammat 
HKL:stä ottavat vastaan haasteen läh-
teä mukaan Helsingin noin tuhannen 
ekotukihenkilön verkostoon! 

HKL Ekoteko
Ole mukana  
ideoimassa 
ekotehokkaampaa  
HKL:ää 
Tee ehdotus siitä, miten työsi tai 
työyhteisösi työt voidaan tehdä 
fiksummin, siten, että säästyy
 energiaa (sähköä, lämpöä tai 

polttoainetta)
 materiaalia (mitä tahansa 

raaka-ainetta, jota joudumme 
ostamaan)

 jätettä (miten jätettä voidaan 
lajitella paremmin tai välttää sen 
syntymistä)

Kuvaile ehdotuksesi ja sen toteutus 
mahdollisimman tarkasti. Lähetä 
ehdotus kilpailuun lokakuun lop-
puun mennessä sähköpostilla  
HKL-ekoteko@hel.fi tai sisäpos-
tissa Eeva Heckwolfille Infrapalve-
luihin.
 Raati valitsee toteutuskelpoi-
sista parhaat. Jaossa on kolme 
rahapalkintoa: 2000 €, 1000 € ja 
500 €. Lisäksi kaikkien ehdotuksia 
lähettäneiden kesken arvotaan 
Finnkinon leffalippuja. 

Ennen HKL:ään tuloaan Eeva vastasi  
Helsingin kaupungin 
Ekokompassi-ympäristöjärjestelmästä.
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UITP:n teemoja tänä vuonna 
olivat mm. joukkoliikenteen suosion 
nostamisen toimenpiteet sekä liiken-
nesuunnittelu uusissa joukkoliikenne-
maissa. Teknisellä puolella esiin nou-
sivat IT ja älykkäät lippujärjestelmät, 
vaihtoehtoiset polttoaineet sekä säh-
köbussit.  
 Kongerssin yhteydessä tehtiin 
myös tutustumisvierailuja sekä otet-
tiin käytännön tuntumaa Geneven ja 
Sveitsin joukkoliikenteeseen. Suur-
Geneven 1,2 miljoonan asukaan 
joukkoliikenne käsittää myös alueen 
Ranskan puoleiset osat ja yhteisen 
lippujärjestelmän. Geneven liikenne-
laitos TPG operoi itse raitiovaunuja, 

johdinautoja sekä busseja. Linjat ovat 
pääasiassa heilurilinjoja kaupungin 
keskustan läpi. Liikenne soljui suju-
vasti, vaihdot helposti ja kaupungissa 
oli Helsinkiin verrattuna varsin mal-
tillisesti henkilöautoja. 
 Vierailuja tehtiin TPG:n johdinau-
to- ja raitiovaunuvarikoille sekä junilla 
kauemmas Genevestä. Mielenkiintoi-
nen tutustumiskohde oli Lausannen 
kaupunki Genevejärven toisella ran-
nalla. Lausannessa otettiin vuonna 
2008 käyttöön uusi automaattinen 
kumipyöräisillä junilla ajettava metro-
linja, joka kuljettaa matkustajia melko 

HKL:n henkilökunnasta ja johtokunnan jäsenistä muodostunut 
delegaatio vieraili 26.-30.5.2013 Genevessä kansainvälisen 
joukkoliikenneyhdistyksen UITP:n kongressissa. 

Matkalla Kävitkö sinä matkalla? Ota yhteyttä toimitukseen, jos haluat jakaa kuvasi 
ja joukkoliikennekokemuksesi maailmalta Liikennepeilin lukijoiden kanssa.

Teksti Artturi Lähdetie Kuvat Artturi Lähdetie ja Fotolia

jyrkkään mäkeen tehtyä tunnelia ylös 
ja alas. Linja vaikutti suositulta. Aa-
muruuhkan aikaan ajettiin rautatie-
asemalta pelkästään yhteen suuntaan 
kulkevia junia, jotka siis palasivat ta-
kaisin rautatieasemalle tyhjinä pysäh-
tymättä muilla asemilla.  

Metro on  
Juhanan suosikki 

UITP kävi Genevessä

Genevessä oli hyvin merkityt pyöräkaistat   
ja autoliikennettä vähän. TPG:n 40 metri-
set raitiovaunut, kuten kuvan uusi Stadler 
 Tango, kulkivat pääasiassa kadun keskellä 
omilla kaistoillaan.Geneven rautatie-

aseman vieressä 
oli pyöräkeskus, 
joka tarjosi luki-
tun säilytystilan 
pyörille, pyörä-
liikkeen ja kah-
vilan.

Kongressin yhteydessä olleessa näyttelyssä oli 
esillä monia erilaisia akkubussiratkaisuja. 
Kuvassa suomalaisvieraat tutustuvat Siemen-
sin ja VDL:n akkubusseihin.

Lausannen auto-
maattimetron vilk-
kain asema rautatie-
asemalla, oli raken-
nettu jyrkkään rin-
teeseen. Laituri oli 
huomattavan vinos-
sa ja olo oli vähän 
kuin Linnanmäen 
vekkulan kaltevalla 
lattialla.

UITP:n kunniaksi TPG oli perustanut 
bussilinjan messukeskuksen ja lentoase-
man välille akkubussikokeilua varten. 
Kyseessä on ABB:n kehittämä akkujen 
pikalatausjärjestelmä, jota koekäytetään 
vuoden verran ennen päätöstä liikenteen 
laajentamisesta.
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J uhanasta tuli rautatieharrastaja 
oikeastaan jo pikkupoikana. Sil-
loin tuo helsinkiläispoika oli kiin- 

 nostunut kaikista kulkuvälineistä, 
kuten monet muutkin ikäisensä. Pian  
joukosta kuitenkin seuloutui kaksi 
kiehtovaa, kiskoilla liikkuvaa kapistus-
ta: junat ja erityisesti metro. 
 Oikean rautatieharrastajan tavoin 
Juhanakaan ei tyytynyt vain katsele-
maan junia, vaan ryhtyi ikuistamaan 
niitä kameroineen radanvarressa. Iän 
ja kuvaustaitojen karttuessa kame-
ravälineistökin kasvoi entistä parem-
maksi. Kuvauskeikkojen tuotokset ei-
vät jääneet vain omaksi iloksi, sillä Ju-
hana perusti kaverinsa kanssa oman 
internetsivuston junakuville ja -jutuil-
le. Seisake.net -sivustolle on kertynyt 
juna-asiaa jo yli 10 vuoden ajan. 
 – Valokuvaamisesta on tullut har-
rastus tämän rautatieharrastuksen 

Teksti ja kuvat Kaisa Sikkilä

Metro on  
Juhanan suosikki 

Metro kuuluu Juhana Hietarannan  
elämään niin harrastuksen,  

opintojen kuin työnkin kautta. 

Juhanan rautatie- 
aiheinen netti- 
sivusto on osoitteessa seisake.net.

myötä. 
Kuvaus-
kursseja en ole 
käynyt, mutta 
tekemällä oppii. 
Minulle kuvaa-
minen on arki-
päivän tilanteiden 
tallentamista. Do-
kumentaarisuus 
on myös tärkeää: 
kävin esimerkiksi 
kuvaamassa metro-
asemien viimeisiä 
vanhoja laiturinäyt-
töjä ennen kuin ne 
vaihdettiin uusiin.

Radanvarresta ohjaamoon 
Harrastus sai uusia ulottuvuuksia, 

kun Juhana lukiolaisena sai kesätöi-
tä HKL:n silloisesta suunnitteluyk-
siköstä. Töitä HKL:stä löytyi tule-
vinakin kesinä ja Juhana pääsi tutus-
tumaan metroon entistä paremmin. 
Lopulta tuo ahkera metrojunien ku-
vaaja päätyi itse ohjaamoon, metro-
junankuljettajaksi. Kesäisin Juhana 
ajaa metroa päätoimisesti, talvisin 
sen verran kun diplomi-insinööri-
opinnoilta jää aikaa.  
Tutusta aiheesta syntyi myös Juha-
nan toukokuussa valmistunut tek-
niikan kandidaatintyö. 
 – Työni aiheeksi valikoitui 
metron automatisoinnin historia 
ja perustelut. Sen valmistumiseksi 
sain perehtyä metron vaiheisiin ai-
na 1970-luvulta asti. 
 Mutta mikä metrossa kiehtoo 
niin, että siitä on tullut harrastus, 
opiskelutyön aihe ja työpaikka? 
 – Metrolla on vähemmän har-
rastajia kuin vaikkapa junilla ja 
se on ainutlaatuinen Suomessa. 
Helsingin metro on inhimillisen 
kokoinen, ja siksi siihen on ol-
lut mahdollista perehtyä todella 
monipuolisesti. Pidän kaikista 
junista, mutta metro on suosik-
kini.  
 

Metro on Juhanalle  
tuttuakin tutumpi kulkupeli, niin 
 ohjaamosta kuin kameran takaa.

Vapaalla
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Jokeri 2, Hankesuunnitelma

Tuomarinkylä
Domarby

Hakuninmaa
Håkansåker

Paloheinä
Svedängen

Pakila
Baggböle

Tapaninvainio
Staffansslätten

Tapaninkylä
Staffansby

Malmi
Malm

Pihlajamäki
Rönnbacka

Kivikko
Stenböle Kontula

Gårdsbacka

Mellunmäki
Mellungsbacka

Vuosaari
Nordsjö

Länsimäki
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HKL kehittää  
pyöräilypalveluita
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Ensimmäistä kertaa 50 vuoteen 
matkustaminen joukkoliiken-
teellä kasvaa Helsingin seudulla 
nopeammin kuin yksityisautoilu. 
HSL:n liikkumistutkimuksen 
mukaan joukkoliikenteen osuus 
Helsingin seudulla tehdyistä 
matkoista on kasvanut 43 
prosenttiin (2008: 42 %). Liik-
kumistutkimuksen yhteydessä 
HSL selvitti myös asukkaiden 
liikkumisasenteita. Valtaosa vas-
taajista haluaisi kehittää alueen 
joukkoliikennettä. Seuraavaksi 
tärkeimpänä pidetään pyöräily-
olosuhteiden parantamista. 

HSL kehittää runkobussilinjas-
toa. Runkolinjan ominaisuuksia 
ovat tiheä vuoroväli, nopea 
liikennöinti, reaaliaikainen 
matkustajainformaatio, kattava 
liikennöintiaika, sujuvat vaihdot 
ja muusta bussiliikenteestä 
erottuva brändi. Ensimmäinen 
runkolinja on tähän asti Jokerina 
tunnettu linja 550, jonka suju-
vuutta pyritään lisäämään myös 

elokuussa kokeiluna aloitetul-
la avorahastuksella. Vuonna 
2015 aloittaa runkolinja 560 
Vuosaari – Malmi – Myyrmäki 
ja vuotta myöhemmin käyn-
nistyy linja 500 Herttoniemi – 
Pasila – Munkkiniemi. HSL:n 
suunnitelmissa on kaikkiaan 
11 runkolinjaa vuoteen 2022 
mennessä.

Elokuussa avautunut HSL:n 
uusittu www-sivusto mu-
kautuu sujuvasti käyttäjän 
päätelaitteeseen. Käyte-
tyimmät palvelut on uudis-
tettu perusteellisesti. Muun 
muassa hinnasto ja haku 
on pyritty toteuttamaan niin, 
että ne vastaavat paremmin 
käyttäjien tarpeita. Sivusto 
esittää karttapohjalla lipun-
myyntipisteet sekä liityntäpy-
säköintipaikat. Aikatauluhaut 
ohjautuvat Reittioppaaseen, 
johon on koottu HSL:n 
reittejä ja aikatauluja koskeva 
tieto.  

HSL ajankohtaiset

Lyhyesti

Paloheinän  
tunnelin  
rakentaminen alkaa
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Koko poikittaislinjan  
pituus on noin

25 kilometriä.

suunnitelmia Koivuhovin 
juna-asemalla.
 Lisäksi suunnitteilla on 
kaupunkipyöräjärjestelmän 
rakentaminen, mikäli eri 
toimijoiden kanssa löyde-
tään ratkaisu mainospaik-
kakysymyksiin. 
 – HKL on varautunut 
hankkeessa nopeaankin 
liikkeellelähtöön, mikäli so-
pimukseen päästään. Kau-
punkipyöräjärjestelmälle 
on luotu jo oma nimi, ilme 
ja viestintä- ja markkinoin-
tisuunnitelma, kertoo ke-
hittämispäällikkö Artturi 
Lähdetie. 
 Hankkeen sivutuotteena 
on valmistunut suunnitteli-
ja Tiina Koivusalon taiteen 
maisterin lopputyönään te-
kemä kirja Pyöräilypalve-
luiden brändäys Helsingis-
sä, jonka HKL on julkais-
sut.
 Artturi Lähdetie sanoo, 
että kirja on hyvä esimerk-
ki kaupungin poikkihallin-
nollisen yhteistyön mah-
dollisuuksista. - Pyöräilyn 
kehittämisohjelmaa käsitel-
lään tänä syksynä kaupun-
ginhallituksessa. Sen seu-
rauksena voi HKL:llekin 
tulla lisätehtäviä pyöräilyn 
edistämiseen liittyen. 

HKL käynnisti vuonna 
2010 hankkeen polkupyö-
rien liityntäpysäköinnin ke-
hittämisestä yhdessä Hel-
singin ja muiden pääkau-
punkiseudun kuntien sekä 
VR:n ja Liikenneviraston 
kanssa. Hankkeen tavoit-
teena on tarjota polkupyö-
rille turvallisia ja sääsuo-
jattuja säilytystiloja. Hank-
keessa HKL on toteuttaja, 
joka on kehittänyt uuden-
mallisen pyörätelineen se-
kä polkupyöräkatoksen ja 
toteuttaa niiden pilottikoh-
teet. 
 Puotilan metroasemal-
le keväällä valmistuneet 
uudenlaiset pyöräkatokset 
on otettu hyvin vastaan ja 
niiden käyttöaste on kor-
kea. Nyt syksyllä Vuosaa-
ren uuden sähkönsyöttö-
aseman katolle valmistui 
niin sanottu pyöräparkki, 
joka tarjoaa matkakorttin-
sa rekisteröineille lukitta-
van pyöräkaapin maksutta 
käyttöön.
 Uusia katoksia ja pyö-
rätelineitä rakennetaan lä-
hivuosina muillekin met-
roasemille peruskorjaus-
ten yhteydessä.  Espoon 
kaupunki on tänä kesänä 
ensimmäisenä ulkopuoli-
sena hyödyntänyt HKL:n 

Joukkoliikennetunnelin rakentaminen Keskuspuiston ali Pa-
loheinästä Kuninkaantammeen on käynnistymässä. Raken-
nustyöt alkavat mittaustöillä ja puunkaadolla Paloheinän 
ulkoilumajan tuntumassa. Maankaivu ja tunnelin louhinta 
alkavat syyskuussa. Louhinta siirtyy maan alle suunnitelmi-
en mukaan lokakuun lopussa. HKL toimii hankkeessa työn 
tilaajana.
 Paloheinätunneli on suurin yksittäinen rakennustyö Jo-
keri 2 -hankkeessa. Kyseessä on uusi tiheällä vuorovälillä 
kulkeva runkobussilinja 560 Vuosaaresta Myyrmäkeen, joka 
alkaa palvella matkustajia syksyllä 2015.
 Joukkoliikennetunnelin kustannusarvio on noin 24 mil-
joonaa euroa. 
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Minkkinen Jukka 4.6.2013
Sinkko Kari 1.8.2013
Määränen Niilo 6.8.2013
Lindblad Rainer  7.8.2013

Sinkkonen Seppo   9.5.2013
Happonen Kalevi 16.5.2013
Aalto Tuija 13.7.2013
Eriksson Karl-Göran 16.5.2013
Burmeister Klaus   4.7.2013
Lehto Pasi 11.7.2013
Lauronen Jukka 12.9.2013

40 vuotta

    HKL:n palveluaEläkkeelle
Hänninen Aimo raidemies 31.1.2013 37 v 3 kk   
Wiren Pauli   raitiovaununkuljettaja 31.1.2013 24 v 1 kk  
Grönholm Erpo metrojunankuljettaja 30.4.2013  38 v 3 kk
Mallat Alpo koneasentaja 30.4.2013 31 v 4 kk
Savolainen Ulla vaununsiivooja 30.4.2013  27 v 9 kk
Paananen Arja korj.paja/rak.siivooja 30.4.2013  32 v 3 kk
Marttila Mauno raitiovaununkuljettaja 31.5.2013  32 v 6 kk
Forsström Matti raidemies 31.5.2013  38 v 4 kk
Kareinen Ismo etumies 31.5.2013  37 v 2 kk
Putkinen Raimo raidemies 31.5.2013  12 v 3 kk
Schohin Georg sähköasentaja v. 31.5.2013  41 v 3 kk
Kinnunen Eeva raitiovaununkuljettaja 31.5.2013 30 v 5 kk
Rikkola Matti työnjohtaja 30.6.2013  50 v
Jäderholm Pirkko metrojunan kuljettaja 31.7.2013 47 v 6 kk
Immonen Hannu metrojunan kuljettaja 31.7.2013  28 v 5 kk
Ruuhonen Pekka vaununkorjaaja v. 31.8.2013  45 v 2 kk
Makkonen Heikki raitiovaununkuljettaja 31.8.2013  40 v 10 kk
Tolvanen Sirpa metrojunankuljettaja 31.8.2013 41 v 11 kk
Auvinen R Kenneth metrojunankuljettaja 31.8.2013  29 v 10 kk
Jääskeläinen Kaarlo raitiovaununkuljettaja 30.9.2013  30 v 9 kk  

30 vuotta
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Palvelusvuosia

Jokeri 2, Hankesuunnitelma
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Edessä vasemmalta kurssin vetäjä Jonne Kuusniemi, uudet 
kuljettajat Minna Leiqvist, Elina Olkkonen, Kirsi Solmela,  
Krista Salminen, Laura Penttinen, Aristea Throumoulopoulou.
Keskirivissä vasemmalta Jarno Oksanen, Sakari Harjunen,  
Jukka Hedeman, Marko Suominen, kouluttajat Jussi Eskelinen  
ja Marko Huupponen, uusi kuljettaja Petri Viita ja kouluttaja 
Hanna Koskinen.
Takana vaunun ovella kouluttajat Arja Vuohelainen, Jari Ilvonen  
ja Irene Burman. 

Takarivissä kouluttajat Irene Burman, Jussi Eskelinen, Arja 
Vuohelainen ja Jari Ilvonen.
Keskirivissä kesäkurssilaiset Mirka Martikainen, Niko Raulas, 
Joonas Mannaberg ja Miika Lauriala.
Eturivissä Lauri Calonius, Carla Pekander, Lauri Ryhänen, Marja 
Kokko, Ina Kauranen ja kurssin vetäjä Jonne Kuusniemi.

Uusia kaupunkiliikenteen ammattilaisia

Raitiovaununkuljettajakurssi 
2/2013

Kesäkurssi 2013
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Koko poikittaislinjan  
pituus on noin

kilometriä.

Töölönkatu 49  
vaihtoi omistajaa
HKL:n työntekijöiden työsuhdeasuntoja, ruokalan ja har-
rastetiloja sisällään pitävä kiinteistö Töölönkatu 49:ssä on 
siirtynyt HKL:ltä kaupungin omistamalle kiinteistöyhtiö 
Auroranlinnalle. Vuokrasopimuksiin omistuksen siirrolla 
ei ole vaikutusta eli HKL:n työsuhdeasunnoissa vuokra-
nantajana säilyy jatkossakin HKL.
Tiloissa toimiville harrastekerhoille pyritään löytämään 
uudet tilat. Valtaosalle korvaavat tilat löytyvät Koskelan 
varikon entisestä ruokalasta. 
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TEHTY HELSINKIIN
PÄÄKAUPUNKIMME MUKULAKIVIKADUILLE ON ILMESTYNYT UUSI RAITIOVAUNU, JOKA EI AINOASTAAN SOVI HELSINKIIN,
VAAN ON VARTA VASTEN SUUNNITELTU KAUPUNGIN HALKI KIEMURTELEVILLE KISKOILLE. SEN OVAT SUUNNITELLEET
IHMISET, JOTKA TUNTEVAT LÄPIKOTAISIN KALLION KORTTELIT, KRUUNUHAAN KIVIJALAT JA BETONISEN PASILAN.

ONKO TÄSSÄ KAIKKIEN AIKOJEN KESTÄVIN, LUOTETTAVIN JA HELSINKILÄISIN RAITIOVAUNU ?

HELSINGIN UUSI RAITIOVAUNU

LUE LISÄÄ OSOITTEESTA UUSIRAITIOVAUNU.FI

”HISTORIAMME STADILAISIN SPORA”
– APULAISKAUPUNGINJOHTAJA PEKKA SAURI

HELSINGIN KAUPUNGIN LI IKENNELAITOS YLPEÄNÄ ESITTÄÄ 

VIE PERILLE 
SÄÄLLÄ KUIN SÄÄLLÄ

– HELSINGIN KAUPUNGIN 
LIIKENNELAITOS

ERITTÄIN 
MUKAVA MATKUSTAA
– HELSINGIN SEUDUN LIIKENNE


